



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي

دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021

FEM/31/6-inf.1

15 نيسان/ أبريل 2021

منتدى النساء البرلمانيات

البند رقم 6

حلقة نقاش:

جيل المساواة في البرلمانات ومن خلالها

الأربعاء، 12 أيار/ مايو 2021، 14:00 – 16:00 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي

فعالية افتراضية

شهد عام 2020 عدة معالم هامة: مرور 25 عاماً منذ اعتماد إعلان ومنهاج عمل بيجين، والذكرى العشرين لقرار مجلس الأمن رقم 1325 بشأن المرأة والسلام والأمن، وخمس سنوات منذ دخول خطة التنمية المستدامة لعام 2030 حيز التنفيذ. ومع ذلك، فإن العديد من الأهداف المحددة في هذه الصكوك الرئيسة لا تزال بعيدة المنال.

في ظل هذه الخلفية، قررت هيئة الأمم المتحدة لشؤون المرأة، بالشراكة مع حكومتي فرنسا والمكسيك وجماعات المجتمع المدني، إطلاق [منتدى جيل المساواة](#)، وهو منصة فريدة تركز على الحوار بين الأجيال والتعاون بين أصحاب المصلحة المتعددين لتحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية). والهدف من ذلك هو توسيع نطاق الالتزامات لتسريع التقدم في عقد العمل من أجل تحقيق أهداف التنمية المستدامة (SDGs) بحلول عام 2030.

لا شك في أن تحقيق أهداف التنمية المستدامة يتطلب سد الفجوات بين الرجال والنساء (الجنديرية) في جميع مجالات الحياة. ويركز منتدى جيل المساواة بشكل خاص على المجالات التالية:



1. العنف القائم على الجندر
2. العدالة والحقوق الاقتصادية
3. الاستقلالية الجسدية والصحة والحقوق الجنسية والإنجابية (SRHR)
4. الحركة النسوية من أجل العدالة المناخية
5. تسخير التكنولوجيا والابتكار لتحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)
6. الحركات والقيادات النسائية

في آذار/ مارس 2021، كشف الاتحاد البرلماني الدولي، بالتعاون مع هيئات أخرى، عن مسودة مجالات عمل ذات أولوية في إطار البنود الستة المذكورة أعلاه، كل منها مطابق لتحالف العمل. تمت مناقشة مسودة مشروع المجالات ذات الأولوية لتحالف العمل باستفاضة مع أصحاب المصلحة الآخرين المهتمين خلال منتدى المساواة بين الأجيال الذي استضافته المكسيك، ويتم الآن وضع اللمسات الأخيرة.

وبما أن مرحلة صنع الالتزام بدأت للتو وستتوج في منتدى باريس في حزيران/ يونيو 2021، فإنّ منتدى النساء البرلمانيات سيفسح مجالاً لمناقشة هذه الالتزامات وصياغتها، سواء من حيث ما يمكن أن يتعهد أعضاء البرلمان بفعله بشكل فردي، أو بما يمكن أن تلتزم به مؤسساتهم.

سيتم دعوة المشاركين في حلقة النقاش لتبادل الأفكار حول ما يلي:

— هل برلمانكم منخرط حالياً في إلغاء القوانين التمييزية أو النظر في تشريعات جديدة لضمان حقوق المرأة والمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية)، لا سيما فيما يتعلق بالعنف القائم على الجندر والعدالة الاقتصادية والصحة والحقوق الجنسية والإنجابية؟ ما هي الجهود التي يمكن بذلها لتسريع مثل هذه الإصلاحات القانونية؟



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي

دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021

— ما الذي يتطلبه الأمر لتحقيق التكافؤ بين الرجال والنساء (الجندي) وضمان وجود مجموعات متنوعة من القيادات الشابة على جميع مستويات صنع القرار وفي جميع المجالات، بما في ذلك الاقتصاد والعمل المناخي والتكنولوجيا؟

— هل لدى برلمانكم تفويض مؤسسي و/ أو هيئة مخصصة و/ أو خبرة داخلية لتعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجندي) في جميع مجالات عمله؟ يرجى إعطاء أمثلة عن الأثر الذي أحدثته آليات تعميم مراعاة المنظور الجندي وتحديد ما يمكن أن تفعله أكثر من ذلك.

— هل برلمانكم مجهز لتصميم واعتماد ومراقبة المالية العامة والموازنة من منظور الجندي؟ إذا لم يكن الأمر كذلك، فما هي التدابير المتوخاة لتحقيق هذا الهدف؟

— كيف يمكن للبرلمانات والبرلمانيين الأعضاء أن يكونوا قدوة في التصدي للعنف القائم على نوع الجنس والتمييز على أساس الجندي في البرلمان؟

— ما هي التدابير التي ستستخدمها لإشراك مجموعات المجتمع المدني والفتيات المراهقات حتى يتمكنوا من التعبير عن مخاوفهم والتأثير في عمليات صنع القرار البرلماني؟

خلال حلقة النقاش، سينصب التركيز على قيادة الشباب والمراهقات، بما يتماشى مع دور الاتحاد البرلماني الدولي كقائد مشارك لتحالف العمل من أجل المساواة بين الأجيال المعني بالحركات والقيادة النسوية. سيتم إطلاع المشاركين على [دعوة العمل بشأن مشاركة وقيادة الشابات](#) الصادرة عن الاتحاد البرلماني الدولي ومكتب مبعوث الأمين العام للأمم المتحدة المعني بالشباب في آذار/ مارس 2021. بالإضافة إلى ذلك، ستوفر المناقشة فرصة للبرلمانيين للاستماع إلى آراء الفتيات المراهقات والنساء الشابات حول ما يتطلبه الأمر ليشعرن بالتمكين للمشاركة في الحياة العامة والمساهمة في القرارات التي يمكن أن تبني مستقبلاً أفضل لهن.





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

142nd IPU ASSEMBLY

Virtual session, 24-28 May 2021

Forum of Women Parliamentarians
Item 6

FEM/31/6-Inf.1
15 April 2021

Panel discussion: *Generation Equality in and through parliaments*

Wednesday, 12 May 2021, 14:00–16:00 CEST
Virtual event

2020 marked several important milestones: 25 years since the adoption of the Beijing Declaration and Platform for Action, the 20th anniversary of Security Council resolution 1325 on Women, Peace and Security, and five years since the 2030 Agenda for Sustainable Development came into force. And yet, many of the targets set in these key instruments are still far from reach.

It is against this backdrop that UN Women, in partnership with the governments of France and Mexico and civil society groups, decided to launch the [Generation Equality Forum](#), a unique platform centred on intergenerational dialogue and multi-stakeholder collaboration to achieve gender equality. The aim is to scale up commitments to accelerate progress in the Decade of Action to achieve the Sustainable Development Goals (SDGs) by 2030.

There is no doubt that achieving the SDGs requires bridging gender gaps in all areas of life. The Generation Equality Forum focuses in particular on the following areas:

1. Gender-based violence
2. Economic justice and rights
3. Bodily autonomy and sexual and reproductive health and rights (SRHR)
4. Feminist action for climate justice
5. Technology and innovation for gender equality
6. Feminist movements and leadership

In March 2021, the IPU, in collaboration with other entities, unveiled draft priority areas of action under the six items above, each corresponding to an Action Coalition. These [Action Coalition draft priority areas](#) were thoroughly discussed with other interested stakeholders during the Generation Equality Forum hosted by Mexico, and are now being finalized.

As the [commitment-making phase](#) just began and will culminate at the Paris Forum in June 2021, the Forum of Women Parliamentarians will provide a space for such commitments to be discussed and formulated, both in terms of what MPs can pledge to do individually, and of what their institutions could commit to doing.

Participants at the panel discussion will be invited to share insights on the following:

- Is your parliament currently engaged in repealing discriminatory laws or considering new **legislation to guarantee women's rights and gender equality**, especially as regards gender-based violence, economic justice, and sexual and reproductive health and rights? What efforts could be made to accelerate such legal reforms?
- What would it take to **reach gender parity and ensure the presence of diverse groups of young women leaders** at all levels of decision-making and across all areas, including the economy, climate action and technology?
- Does your parliament have an **institutional mandate, a dedicated body and/or internal expertise to advance gender equality** in all areas of its work? Please give examples of what impact such gender mainstreaming mechanisms have had and outline what more they could do.

#IPU142



Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

142nd IPU ASSEMBLY

Virtual session, 24-28 May 2021

- Is your parliament equipped for designing, adopting and monitoring **public finance and budget** through a gender lens? If not, what measures are envisaged to achieve this objective?
- How can parliaments and individual MPs lead by example in **tackling gender-based violence and sexism in parliament**?
- What measures would you take to engage **civil society groups and adolescent girls** so that they can voice their concerns and influence parliamentary decision-making processes?

During the panel discussion, focus will be placed on youth and adolescent girls' leadership, in line with the IPU's role as co-leader of Generation Equality's Action Coalition on Feminist Movements and Leadership. Participants will be briefed on the [call to action on young women's participation and leadership](#) issued by the IPU and the Office of the United Nations Secretary-General's Envoy on Youth in March 2021. In addition, the discussion will provide an opportunity for MPs to hear from adolescent girls and young women on what it would take for them to feel empowered to participate in public life and contribute to decisions that can build a better future for them.

E

#IPU142